



Journal of Foreign Legislation and Comparative Law. -2024

ISSN 1991--3222

URL - <http://jzsp.jes.su>

All right reserved

No. 4 Volume 20. 2024

The Role of the Court in Crisis Situations: Problems of Trust and Legitimacy

Khanlar Gadjev

Institute of Legislation and Comparative Law under the Government of the Russian Federation

Moscow, Russia

Abstract

A comparative analysis of limitations on rights in crisis conditions indicates that the common approach of courts is to balance the effective functioning of state institutions with the protection of human rights and freedoms. The main task is to properly define a fair balance between competing demands of freedom and security, which can be successful in legal systems with flexible models of limitations and responsible judges who assess the nature of limitations in extreme conditions and can independently and impartially exercise judicial control. Every crisis requires the state to take prompt measures to protect the lives and health of people, and this is directly related to the activation of all branches of government, with the main burden falling on the executive power. At the same time, every crisis puts the legal system to the test of its true commitment to human rights. Even though restrictions seem to be the most popular tool, narrowing the scope of rights may be justified in cases where the protection of vital values cannot be achieved otherwise. The approach chosen by the state must be characterised by its legitimacy, respect for fundamental freedoms, and be used only in strictly necessary cases. The task of judges during a crisis is to skillfully demonstrate restraint and activism, guided by the principles of certainty, proportionality, and balance of rights. Modern technologies contribute to facilitating access to justice and in this sense, as paradoxical as it may sound, crisis situations serve to mobilise the rational use of opportunities and promote innovation in legal proceedings.

Keywords list (en): restriction of rights, freedom, security, fair balance, judicial control, certainty, proportionality, fundamental rights

Date of publication: 29.08.2024

Citation link:

Gadjiev K. The Role of the Court in Crisis Situations: Problems of Trust and Legitimacy
// Journal of Foreign Legislation and Comparative Law. – 2024. – V. 20. – No. 4 C. 71-
82 . URL: <https://jzsp.jes.su/s1991-32220000622-3-1-ru-150/>. DOI:
10.61205/S199132220030813-0

No orders found

Роль суда в условиях кризисных ситуаций: проблемы доверия и легитимности

Гаджиев Ханлар Иршадович

*Институт законодательства и сравнительного правоведения при Правительстве
Российской Федерации*

Москва, Россия

Аннотация

Сравнительный анализ ограничений прав в условиях кризиса свидетельствует о том, что общий подход судов заключается в способности уравновесить эффективное функционирование институтов государства с защитой прав и свобод человека. Основной задачей при этом является надлежащее определение справедливого баланса между конкурирующими требованиями свободы и безопасности, который может быть успешным в правовых системах, отличающихся гибкими моделями ограничений и ответственным отношением судей, оценивающих характер ограничений в экстремальных условиях и независимо и беспристрастно осуществляющих судебный контроль. Каждый кризис требует от государства принятия оперативных мер по защите жизни и здоровья людей, что непосредственно связано с активизацией всех ветвей власти государства, где основная тяжесть ложится на органы исполнительной власти. Вместе с тем любой кризис подвергает правопорядок испытанию на истинную его приверженность правам человека. Несмотря на то что ограничения представляются наиболее популярным инструментом, сужение пределов осуществления прав может быть оправдано лишь в тех случаях, когда защита жизненно важных ценностей не может быть достигнута иным образом. Избранный государством подход должен отличаться легитимностью, уважением к фундаментальным свободам и использоваться исключительно в необходимых случаях. Задача судей во время кризиса — умело проявлять сдержанность и активизм, руководствуясь принципами определенности, пропорциональности и баланса прав. Современные технологии способствуют облегчению доступа к правосудию, и в этом смысле, как ни парадоксально, кризисные ситуации служат мобилизации разумного использования возможностей и продвижению в области внедрения инноваций в судопроизводство.

Ключевые слова: ограничение прав, свобода, безопасность, справедливый баланс, судебный контроль, определенность, пропорциональность, фундаментальные права

Дата публикации: 29.08.2024

Ссылка для цитирования:

Гаджиев Х. И. Роль суда в условиях кризисных ситуаций: проблемы доверия и легитимности // Журнал зарубежного законодательства и сравнительного правоведения. – 2024. – Т. 20. – № 4 С. 71-82 . URL: <https://jzsp.jes.su/s1991-32220000622-3-1-ru-150/>. DOI: 10.61205/S199132220030813-0

User code: 0; Download date: 02.11.2024; URL - <http://jzsp.jes.su/s1991-32220000622-3-1-ru-150/> All right reserved.